
(Pokraèovanie na str. 2)

Moderný �portový areál pre Biskupièanov
Ani upr�ané poèasie v sobotu desiateho októbra nepokazilo rados� mnohým Biskupièanom, ktorí pri�li na otvorenie 
�portového areálu TRYSKÁÈ na ulici Padlých hrdinov. 

Zo �karedého o�arpaného ihriska, ktoré nieko3⁄4ko �portových nad�en-
cov udr�iavalo v stave, �e sa tu dal hra� futbal, vyrástol zásluhou súèas-
ného vedenia na�ej mestskej èasti Bratislava � Podunajské Biskupice 
� starostky, poslancov miestneho zastupite3⁄4stva a pracovníkov miest-
neho úradu moderný �portový areál pre �irokú biskupickú verejnos�. 

Na 4500 m2 pozemku vybudovala mestská èas� nákladom 317,6 tis. € 
z vlastných finanèných prostriedkov multifunkèné ihrisko s povrchovou 
úpravou z odpru�eného tartanu na tenis, basketbal, volejbal a streetbal, 
bedmintonové ihrisko z odpru�eného tartanu a futbalové ihrisko z ume-
lého trávnika.

Z otvorenia nového �portového areálu Tryskáè.�portový areál Tryskáè tesne pred dokonèením.

Siedmeho októbra 2009 ma osobne prijal generálny riadite3⁄4 Ná-
rodnej dia3⁄4niènej spoloènosti Ing. Igor Choma na rokovanie o rých-
lostnej ceste R7. Vysvetlila som mu celú genézu okolo problematiky 
R7 i to,  akých rokovaní som sa zúèastnila:

December 2008 - verejné prerokovanie na magistráte.
Február 2009 � Národná dia3⁄4nièná spoloènos�  s výsledkom: musia sa 

dohodnú� okolité obce (Dunajská Lu�ná, Miloslavov, Rovinka, Podunajské 
Biskupice, VÚC, magistrát).

Marec 2009 - rokovanie na magistráte, medzitým som rozbehla v na�ej 
mestskej èasti petíciu  za R7 variant A (èervený).

R 7 - nedáme sa 
a nie je dobojované!

(Pokraèovanie na str. 2)

Problematika budúcej výstavby komunikácie R7 spájajúcej Dunajskú 
Lu�nú s Bratislavou bola aj v na�om miestnom mesaèníku v minulosti 
dostatoène pertraktovaná. Iste si pamätáme na diskusie o alternatívnych 
trasách tejto �tátnej komunikácie. Mestská èas�, ale i hlavné mesto a Bra-
tislavský vy��í územný celok po�adovali rie�i� trasovanie tejto rýchlostnej 
cesty pod3⁄4a variantu A - èervený s napojením na Bajkalskú ulicu, kde trasa 
vedie ïalej od obcí a je takto zadefinovaná i v  územných plánoch  hlavné-
ho mesta i VÚC. Èas� komunikácie, pribli�ne od kri�ovatky Ketelec po Baj-
kalskú ulicu, by v�ak muselo zabezpeèi� hlavné mesto. Variant C - zelený je 
situovaný bli��ie k obciam a predpokladá napojenie R7 na ulicu Svornosti, 
kde je u� dnes neúnosný stav, pravidelné zápchy a ani uva�ované roz�íre-
nie tejto komunikácie na 4 pruhy nezvládne dopravu z rýchlostnej komuni-
kácie. Naviac, je to v rozpore s  platnými územnými plánmi hlavného mesta 
i VÚC. Presadzujú ho v�ak pri3⁄4ahlé dotknuté obce.

Na stavbu Rýchlostná cesta R7 Bratislava - Dunajská Lu�ná bol pod3⁄4a 
zákona  o posudzovaní vplyvov na �ivotné prostredie ukonèený proces po-
sudzovania. V závereènom stanovisku Ministerstva �ivotného prostredia sa 
kon�tatuje, �e z dvoch hodnotených  variantov navrhovanej èinnosti sa nedá 
jednoznaène urèi� lep�í, prièom záver správy o hodnotení odporúèa ako naj-
vhodnej�í variant C - zelený. Následne Ministerstvo dopravy, pô�t a teleko-
munikácií ulo�ilo Národnej dia3⁄4niènej spoloènosti pokraèova� v príprave a vý-
stavbe rýchlostnej cesty R7 pod3⁄4a variantu C - zelený.  Zaèiatok výstavby sa 
predpokladá v roku 2013. V�etci zainteresovaní musíme spoloène vynalo�i�  
úsilie, aby sa skor�ou realizáciou nosných dopravných stavieb v tejto lokalite 
eliminoval oèakávaný nepriaznivý dopad na dopravu v mestskej èasti. 

                                                                       Franti�ek Dej

Dobojované???

Pripomíname obèanom, �e vo3⁄4by do orgánov Bratislavského 
samosprávneho kraja sa uskutoènia v sobotu 14. novembra 
2009 od 7.00 do 22.00 hodiny. Na území mestskej èasti 
Bratislava � Podunajské Biskupice je vytvorených celkom 19 
volebných okrskov s volebnými miestnos�ami, o ktorých sme vás 
podrobne informovali v minulom èísle na�ich novín. 

(Zoznam kandidátov na str. 16)

Vo3⁄4by do orgánov 
samosprávneho kraja

Starostka mestskej èasti Al�beta O�valdová s poslancom NR SR Zsol-
tom Simonom zorganizovali 16. októbra na na�om miestnom úrade 
tlaèovú besedu o potrebe okam�itého zaèatia výstavby rýchlostnej 
cesty R7, variant A (èervený). 
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(Dokonèenie zo str. 1)
Z nového �portového areálu sa ozývali rezké tóny dychovky Spojár, 

ktorá pozývala náv�tevníkov na jeho slávnostné otvorenie. Kým starost-
ka mestskej èasti PhDr. Al�beta O�valdová prestrihla pásku s �tadión 
symbolicky otvorila, v príhovore sa vyznala: �Je pre mòa ve3⁄4kou c�ou, 
�e práve ja mô�em otvori� tento moderný �portový areál. Na�a mestská 
èas� stratila pred rokmi �portovisko TJ Spoje a hàstka nad�encov udr�ia-
vala neupravené ihrisko Tryskáè v stave, aby tu mohli hra� aspoò futbal. 
Som hrdá na to, �e mestská èas� z vlastných finanèných prostriedkov 
a na vlastnom pozemku vybudovala tento �pièkový �portový areál. Okolo 
areálu musíme e�te vybudova� parkoviská, v areáli prezliekárne, sprchy 
a bufet. Verím v�ak, �e krok za krokom sa nám to podarí. Okolité pozem-
ky sú na�e, nepredali sme ich. Som èlovek, ktorý dodr�í slovo a som ve3⁄4-
mi rada, �e so mnou pracujú schopní 3⁄4udia, ktorým sa chcem osprave-
dlni� za to, �e som ich súrila do tempa, aby sme dnes mohli areál otvori�. 
�iadna profesionálna práca sa nedá robi� bez srdca, bez zmyslu pre ko-
lektívnos�, bez citu pre fér play. To sú zásady aj pre �port. Nech je tento 
�portový areál oázou oddychu a relaxu pre v�etkých, od najmen�ích po 
najstar�ích. Nech je nabitý pozitívnym posolstvom �portovej korektnosti 
a èestnosti. Nech je tento �portový areál symbolom úrovne rozvoja na�ej 
mestskej èasti. Ïakujem vám, �e ste pri�li a verím, �e pokazené poèasie 
nám nepokazí náladu, �e strávime krásny �portový deò a  e�te ve3⁄4akrát 
sa tu stretneme pri �porte a relaxe.�

R 7 - nedáme sa 
a nie je dobojované!

Rokovanie na Ministerstve �ivotného prostredia SR - závereèné stano-
visko ministerstva: Oba varianty sú z environmentálneho h3⁄4adiska prie-
chodné. Navy�e preferencie variantu A sú vy��ie vzh3⁄4adom na to, �e sa 
s ním u� dlhodobej�ie uva�uje v plánovacích dokumentoch. Variant C 
predstavuje rie�enie �krízového stavu�, ktorý nastal pravdepodobne ná-
rastom výstavby v okolí Bratislavy a nie prirodzeným nárastom dopravy 
na komunikácii, ako zbernej dopravnej tepny zo �irokého okolia. M�P 
SR nemô�e jednoznaène urèi� výsledný variant, ale  nemô�e ani vyda� 
závereèné stanovisko, ktoré je v rozpore s územným plánom mesta Bra-
tislavy.

Jún 2009 - rokovanie na  VÚC s výsledkom - VÚC, magistrát a Podu-
najské Biskupice sú    za variant A;  Rovinka, Dunajská Lu�ná - nech sa u� 
robí R7; Miloslavov - C variant - na èo som apelovala, �e R7 je rýchlostná 
cesta a nie vnútorná infra�truktúra obce s 800 obyvate3⁄4mi. Predseda VÚC 
pris3⁄4úbil osobitné rie�enie pre Miloslavov a rozi�li sme sa s tým, �e v�etci 
podporíme R7 variant A (èervený). 

Záhadným spôsobom Ministerstvo dopravy, pô�t a telekomunikácií SR 
dalo pokyn na prípravu R7 variant C. Prihlásila som sa k ministrovi dopravy 
Ing. 1⁄4ubomírovi Vá�nemu, s ktorým mám rokova� 29. 10. 2009. Upozorni-
la som poslancov NR SR na situáciu a v súèasnosti rozbiehame pokraèo-
vanie �Petície za okam�ité zaèatie výstavby rýchlostnej komunikácie R7�, 
ktorou  sa pripájame k petícii iniciovanej poslancom NR SR Zsoltom Simo-
nom, ktorú u� v minulom období podpísalo 55 000 obèanov.

Jedno si ale musíme uvedomi�! Nie je to o èervenom alebo zelenom va-
riante. Bez D4 (nultý okruh Bratislavy) je budovanie rýchlostnej cesty R7 
zbytoèné. Musí sa dosta� do jedného èasového horizontu zaèatie výstav-
by R7 a úseku dia3⁄4nice D4, aby sa vylúèila tranzitná doprava z prie�ahu 
cesty I/63 mestskou èas�ou Podunajské Biskupice. Keby sa realizoval 
variant C (zelený), nesmie by� privádzaèom napojený na I/63, s èím sú-
hlasil aj generálny riadite3⁄4 NDS, Ing. Igor Choma. A o toto budem bo-
jova�, dúfam s podporou nielen obèanov Podunajských Biskupíc, 
ale aj okolitých obcí.

PhDr. Al�beta O�valdová
starostka mestskej èasti

Klub dôchodcov v mestskej èasti Bratislava - Podunajské Bis-
kupice na Odeskej ulici blaho�elá svojim èlenkám a èlenom k 
�ivotným jubileám, ktoré oslávili a oslávia:

v septembri: Márii Blahovièovej, Ladislavovi Fukárimu a Terézii Né-
methovej,

v októbri: Ernestíne Banyákovej, Imrichovi Benkovicsovi, Al�bete Bo-
gárovej, �imonovi Derzsimu, Arpádovi Nagyovi, Magdaléne Pellerovej, 
Al�bete Sabovej, 1⁄4udovítovi Sabovi a Al�bete Wursterovej,

v novembri: Franti�kovi Lapo�ovi, Silvestrovi Orbanovi, Kataríne 
Polákovej a Etele �eòuchovej.

Prajeme vám ve3⁄4a zdravia, pevné rodinné zázemie a aby ste si 
aj v kolobehu v�edných dní na�li chvíle na rados� a ��astie.

Èlenovia ná�ho klubu ïakujú za sponzorský dar rodine Imricha 
Benkovicsa a pánovi Walterovi Putczovi.

Anna Gutléberová

Blaho�eláme

Regionálny epileptický klub Bratislava - Podunajské Biskupice, 
Latorická ul. 4 - Dolné hony, oznamuje termíny a pozýva na stret-
nutia v roku 2010:

20. 1. 17. 3. 19. 5. 14. 9. 16. 11.
17. 2. 21. 4. 16. 6. 20. 10. 15. 12.
V júli a v auguste máme prázdniny, stretnutia sa nekonajú.
V�etky stretnutia sa uskutoènia v Klube dôchodcov od 16.00 

do 18.00 hodiny.
Na stretnutia s vami sa te�í Darina Kopernická, tel. è. 0908 957 511, 

02/4525 8087, www.epilepsia-sk.sk
Klub dôchodcov na Latorickej ulici je za trhoviskom a obchodným 

centrom Rema.
Spoje: autobusy è. 65, 67, 75, 78, trolejbusy è. 201, 202 - výstup 

na Hronskej ulici.

Pozvánka na stretnutia

Moderný �portový
(Dokonèenie zo str. 1)

Hamuliakovské ma�oretky.

Starostka PhDr. Al�beta O�valdová, Milo� Meèíø a vedúca oddelenia 
�kolstva a kultúry PaedDr. Beata Biksadská.

Po slávnostnom otvorení sa nad �tadión vznieslo nieko3⁄4ko desiatok po�-
tových holubov èlenov miestnej základnej organizácie chovate3⁄4ov holubov 
a náv�tevníci nad�ene tlieskali vystúpeniu Hamuliakovských ma�oretiek. 
Biskupické futbalové dru�stvá Tryskáè, Tusk, Trambus Hviezda a Podunaj-
ské Biskupice sa zaèali rozcvièova� pred vzájomnými priate3⁄4skými zápas-
mi, po ktorých sa umiestnili v poradí: 1. Podunajské Biskupice, 2. Tusk, 3. 
Trambus Hviezda, 4. Tryskáè.

 Vtedy medzi ná� pri�la aj skutoèná tenisová osobnos� � zlatý medailista 
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areál pre Biskupièanov
na olympiáde v Soule v roku 1988, tenisový tréner Milo� Meèíø, ktorý krát-
kou hrou so svojím sparingpartnerom pokrstili na�e tenisové ihrisko. Prav-
da�e sme vyu�ili príle�itos� a opýtali sa ho, ako sa mu ná� nový �portový 
areál páèi. �Areál pre biskupickú verejnos� je pekný a myslím, �e pre taký 
poèet obyvate3⁄4ov to bude aj malé, ale lep�ie ako niè. Dobré je, keï deti 
nebudú beha� po uliciach, ale budú �portova�. Mrzí ma, �e ve3⁄4ký �portový 
areál Spoje, na ktorý som v minulosti chodil aj ja s de�mi, je v privátnych 
rukách a zdá sa, �e chátra. �elám vám, aby mal areál èo naj�ir�ie vyu�itie 
a ve3⁄4mi si cením, �e mestská èas� toto dokázala vybudova� z vlastných fi-
nanèných prostriedkov.�

Medzi náv�tevníkmi bol aj poslanec Národnej rady SR Ing. Ivan �te-
fanec, ktorý nám povedal: �Je to ú�asné a ve3⁄4mi ma te�í, �e dobrý nápad 
má takýto skvelý výsledok, osobitne si cením, �e to bolo bez dotácií �tátu, 
len z peòazí mestskej èasti. Je to nielen dôkaz, �e sa to dá, ale aj skvelý 
príklad pre ostatné mestské èasti, aby nieèo takéto urobili. Ve3⁄4mi èasto 
hovoríme o mimo�kolských aktivitách mláde�e, ako by sa mali deti do nich 
zapája�. Toto je najlep�í príklad � da� de�om �portoviská a umo�ni� im, aby 
vo3⁄4ný èas trávili �portovaním. Podporova� v nich zdravý �ivotný �týl, je to aj 
otázka prevencie pred kriminalitou, drogami a inými neduhmi súèasnosti. 
�port je súèas�ou �ivota a keï im na to miestni politici doká�u vytvori� pod-
mienky, pova�ujem to za najlep�í spôsob vykonávania praktickej politiky 
pre 3⁄4udí.�

Èo k tomu doda�? Te�me sa a vyu�ime mo�nosti �portovania, kto-
ré nám poskytuje ná� nový �portový areál TRYSKÁÈ.

Mária Kostková

Napriek zlému poèasiu sa z nových �portovísk te�ili malí i ve3⁄4kí Bis-
kupièania.

Aj na�i futbalisti hrali s plným nasadením.

Starostka s ví�azmi futbalového turnaja � dru�stvom Podunajských 
Biskupíc.

Milé mamièky, budúce mamièky, rodièia na materskej/rodièovskej 
dovolenke,

predstavova� vám na�e Materské centrum POHODA asi u� nemusíme. 
Fungujeme tretí rok a sme radi, �e i napriek malým problémom sme doká-
zali, �e fungujeme kvalitne a hlavne pre vás. O tom svedèí aj tohtoroèný 
program, ktorý vám priná�ame.

V krátkosti mi dovo3⁄4te predstavi� kurzy, ktoré sa organizujú v na�om 
� va�om materskom centre:

Hudobná �kola YAMAHA � hravou formou zoznámime deti s hudbou, 
rytmikou a tancom. Kurz ROBIK je urèený pre detièky od 4 do 18 mesia-
cov a kurz - Prvé krôèiky k hudbe od 18 mesiacov do 4 rokov. 

Príprava na �kôlku � detièky sa budú postupne zoznamova� s fun-
govaním v materskej �kôlke, odpútajú sa na pár hodín od mamièky/
otecka/starej mamy, skrátka od dospelého èloveka, ktorý sa o die�a 
stará, nauèia sa pod vedením pedagóga pracova� s farbami a rôznymi 
materiálmi.

Masá�e dojèiat - ka�dý dotyk, ktorý je prená�aný s láskou, má moc. 
Keï je dotykov málo, prichádza nemoc � skúsme zmeni� nemoc na MOC. 
Kurz pozostáva z troch cyklov po 1,5 � 2 hodinách � raz tý�denne. Na 
ka�dej hodine budeme masírova� urèitú èas� telíèka, ktorú potom poèas 
tý�dòa mô�ete praktizova� na va�om bábätku. Masírova� mô�ete aj star�ie 
detièky.

Cvièenie pre tehotné - poèas celého tehotenstva je dôle�ité, aby sa 
budúca mamièka cítila príjemne. Vïaka správnym cvikom a dýchacím 
technikám budú pre vás èakanie na bábätko a samotný pôrod ove3⁄4a jed-
noduch�í.

Pohybovo-rytmické cvièenie pre deti od 1 do 3 rokov - cvièenie pre 
detièky, ktoré u� vedia chodi�. Ka�dá hodina bude ma� svoju tému, ktorú 
budeme transformova� do cvièení, riekaniek, básnièiek tak, aby bola udr-
�aná  pozornos� detí poèas celej hodiny.

Relaxaèné cvièenie - tento druh cvièenia je vhodný pre v�etky ma-
mièky, ktoré sa potrebujú zregenerova� a nabra� novú energiu. Cviky sú 
zamerané na chrbticu, posilnenie ochabnutého svalstva a dýchacie an-
tistresové cvièenia.

Fitlates - nový druh cvièenia � úplná novinka na trhu � spojenie pilate-
sových, posilòovacích a zdravotných cvikov pre v�etky maminy, ale aj ne-
-maminy, ktoré si chcú zacvièi� a pritom sa úplne neznièi�.

Baby signs - znaková reè pre poèujúce bato3⁄4atá je 3⁄4ahký a prirodze-
ný spôsob, ako sa dorozumie� s va�ím die�atkom e�te pred tým, ako je 
schopné hovori�. Znakujúce miminká tak získavajú jedineènú mo�nos� 
podeli� sa o svoj svet so svojimi najbli��ími a rodièia si u�ívajú väè�iu po-
hodu, ktorá zavládne, keï sa dozvedia, èo ich ratoles� chce bez slzièiek 
a plaèu. Prínosov znakovania s de�mi je ve3⁄4a ... od zní�enia frustrácie 
a vytvorenia väè�ej dôvery medzi bato3⁄4atami a ich rodièmi a� po zvý-
�enie IQ. Príïte sa spolu s ostatnými rodièmi nauèi�, ako sa dohovori� 
s va�im nemluvòa�om a otvorte si tak jedineèné okienko do mysle vá�ho 
die�a�a.

Heròa pre deti � je otvorená v utorok, stredu a �tvrtok od 9.30 do 
11.30 hod. V prípade väè�ieho záujmu mamièiek o otvorenie materského 
centra v popoludòaj�ích hodinách sa vám radi prispôsobíme, staèí nám 
zavola�.

Predstavila som vám �stály� program, na ktorý sa mô�ete prihlási�. O ce-
nách a obsadenosti kurzov vás priebe�ne informujeme na www.mcpoho-
da.sk a zatelefonova� nám mô�ete na èíslo 0903 259 112.

Nový program aktualizujeme na na�ej stránke www.mcpohoda.sk, ale-
bo sa o òom dozviete priamo pri náv�teve Materského centra POHODA na 
Stavbárskej 6, Bratislava � Vrakuòa. 

Monika Onderková
 predsedníèka MC POHODA

Pozýva vás MC POHODA
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�Umenie je zmysluplná èinnos� èloveka, pre ktorú hodno �i� a veno-
va� sa jej; obdaruje nás pocitom tajomstva, tajomstvom, z èoho pra-
mení rados� a úchvatnos�.� (citát: Wehner Tibor: Melocco Miklos Album, 
Vydavate3⁄4stvo Helikon 2005).

Èlenovia Urbárskeho zdru�enia v Podunajských Biskupiciach sa v mi-
nulosti rozhodli venova� 250 000 Sk  - 8298 Eur na obnovu kaplnky sv. 
Jána Nepomuckého, z ktorej pochádzajú dve sochy: sv. Jána Nepomuc-
kého a Madony s die�a�om. Tento rok zaèal sochy re�taurova�  re�taurátor 
a akademický sochár Július Mag z Dunajskej Stredy. Vïaka nemu o�ili tieto 
umelecky hodnotné milodary na�ich predkov v plnej kráse.

Sochy sú z viedenského vápenca a majú 3⁄4udskú ve3⁄4kos�. Pod3⁄4a re�taurá-
tora sochu sv. Jána Nepomuckého mô�eme zaradi� do obdobia neskorého 
baroka. Socha Madony je  v klasicistickom umeleckom slohu, podstavec 
zdobí secesný motív kvetov. Pod3⁄4a slohu je mlad�ia ako socha sv. Jána.  
�ia3⁄4, autor oboch sôch je neznámy. Madona a sv. Ján Nepomucký boli 
èastým námetom stredovekého sakrálneho umenia,  preto bolo v kamenár-
skych dielòach obvyklé vyhotovi� ich pod3⁄4a jednotného vzoru. 

Nápis na originálnom podstavci znie: �Na slávu pánu Bohu, z úcty k sv. 
Jánovi Csóka Veron a viacerí dobrodinci. Znovu postavené v roku 1865.� 
Samotný nápis naznaèuje, �e kaplnka bola star�ia ako citovaný dátum. Kto 
a kedy postavil kaplnku a umiestnil tam sochy, sa zatia3⁄4 nepodarilo zisti�.

Pôvodná kaplnka sv. Jána Nepomuckého sa nachádzala v lokalite nazý-
vanej �véknyei Cinága�, ktorá sa zaèínala pri Vlèom hrdle a rozprestierala 
sa smerom do Biskupíc. Starí  Biskupièania si e�te pamätajú tento názov 
a geografické miesto. Pri etymologickom skúmaní názvu prvá èas� slova 
�cin� je skrátený latinský výraz cintórium, èo znamená cintorín.  Druhá èas� 
slova �ág� poukazuje na prítomnos� vodného toku, jedného z mnohých ra-
mien Dunaja,  ktoré sa volá �Véknye� a  ïalej územie pokraèovalo smerom 
k dodnes existujúcemu biskupickému cintorínu. Rola ovinutá vodným rame-
nom Dunaja a ohranièená biskupickým cintorínom bolo miesto, ktoré si na�i 
predkovia vybrali na stavbu kaplnky. Pod3⁄4a tejto stavby ïalej pomenovali aj 
okolité polia Szent János-dûlõ - �Hon sv. Jána�, ktorý sa v minulosti vyu�íval 
na spoloèné pasienky. Na tento hon pri �véknyei Cinága� chodila v máji pro-
cesia � mnohí z nás sa e�te ako deti na nej zúèastnili - na èele sprievodu  
s pánom farárom, aby po�ehnal lúku. Na�i otcovia cez stároèia takto uctie-
vali prírodu, dielo Stvorite3⁄4a.

Kaplnky obvykle vytyèovali najvzdialenej�ie body osídlenia smerom na �ty-
ri svetové strany. Vo3⁄4akedy sa v biskupickom chotári nachádzali 3 kaplnky. 
V na�om prípade smerom na juh sa nachádza kaplnka nazvaná �Kormányosi 
kép� (Kaplnka u kormidelníka), je v I. hone.  Kaplnka sv. Rozálie stojí vo 
východnej èasti, ktorá je dnes èas�ou záhrady. V 19. storoèí to bol pánsky 
pozemok a stála na òom budova na hospodárske náradie, 3⁄4udovo nazývaná 
Ho�tat.  Na západ bola situovaná Kaplnka sv. Jána, ktorá dnes neexistuje. 
(Kaplnku zvanú �Alszögi� spomeniem iba v zátvorke preto, �e v tom èase 
bola na dolnom konci mesta, nie v chotári. Jej miesto pôvodne slú�ilo na 
popravy, preto�e Biskupice mali v stredoveku právo meèa.) 

V polovici 80-tych rokov e�te existovala Kaplnka  sv. Jána. Stála uprostred 
orgovánov na pravej strane popri Lieskovskej ceste, oproti bráne ro3⁄4níckeho 

Úvaha o biskupických kaplnkách

O S U DY  S Ô C H  
dru�stva. �ikanovanie du�e, barbarské nièenie tradièných umeleckých hod-
nôt, to boli známe spôsoby zau�ívané komunistickými diktatúrami. Udr�iava-
nie tradícií, medzi ktoré patrí aj viera, boli dôvodom strachu 3⁄4udí. Zastra�ili 
nás tým, �e zbúrali kaplnku sv. Jána. Bolo to pre mòa desivé, keï som sa 
dozvedela, �e na tajný príkaz súdruhov  kaplnku zbúral buldozerista, ktorý 
�údajne� v noci oral, pritom zaspal a �náhodou� narazil do objektu. Pred 
re�taurovaním boli sochy sv. Jána a Madony len fragmentmi, z oboch sôch 
chýbala èas� hlavy. Le�ali v kroví viac ne� 20 rokov. Dvadsa� rokov � preto�e 
pod3⁄4a mòa - to3⁄4ko trvala agónia komunistickej diktatúry v na�ich du�iach.  
Ako v�dy, na�li sa výnimky, niektorí tesne po páde komunizmu chceli ob-
novi� kaplnku, ale nemali na to finanèné prostriedky. Vïaka demokracii, 
ktorá  bola nastolená, ro3⁄4u nazvanú Szent János-dûlõ � Hon sv. Jána, získali 
re�titúciou spä� väè�inou 
Biskupièania � maji-
telia a obnovili na nej 
Pasienkovú spoloènos�. 
A zásluhou Pasienkovej 
spoloènosti sú u� sochy 
zre�taurované a 29. no-
vembra po adventnom 
koncerte v kostole sv. 
Mikulá�a budú znovu 
posvätené. Vïaka za 
to v�etkým èlenom 
spoloènosti, ako aj ne-
èlenom, ktorí sa svojou 
obetavou prácou prièinili 
o to, aby sme umelecké 
dielo nadchnuté du�ou 
kres�anstva zachránili. 
Úlohou pamiatok je 
zabráni� prirodzené-
mu procesu zabúda-
nia! Urèite sú medzi 
nami takí 3⁄4udia, ktorí 
za�ili aj viacero zmien 
spoloèenských formá-
cií a neradi na to spomínajú. V súvislosti s ne�nou revolúciou sme 
viacerí sklamaní, ale v jednom sa urèite zhodneme: priniesla nám 
slobodu viery a ducha, v dôsledku èoho mô�eme teraz aj sakrál-
ne sochy vystavova� na verejnosti. Socha sv. Jána Nepomuckého 
a socha Madony  sú  kultúrne hodnoty. Aj keï nie sú dielom známeho 
autora, ani nie sú z mramoru,  sú historickou pamiatkou. Sú to diela 
na�ich predkov, staré viac ne� 200 rokov. Budú zachované aj cez ïal-
�ie stároèia? Aký  osud budú ma� ostatné spomínané kaplnky? Bolo by 
dobré zalo�i� obèianske zdru�enie, tzv. skrá�3⁄4ovací spolok aj v na�ej 
mestskej èasti, aby na�e pamätihodnosti neschátrali. 

Mgr. Juliana Holubová

V rámci cezhraniènej spolupráce samospráv mestskej èasti Bratislava  - Podunajské Biskupice a XVI. obvodu Budape�ti nav�tívila na�a delegá-
cia pod vedením starostky PhDr. Al�bety O�valdovej  v dòoch 25. -  27.  septembra Maïarsko.  Na�i priatelia nás pozvali na trojdòové kultúrne 
podujatie s bohatým a rozmanitým programom. Konalo sa  v obrovskom mestskom parku Erzsébet Liget. 

Oèi nás ne�típu, o chví3⁄4u je cibu3⁄4ka o�úpaná, navaríme dobrý gulá�ik. Z atmosféry v parku Erzsébet Liget.

Na mieste, kde stála Kaplnka sv. Jána, èle-
novia Pasienkovej spoloènosti z3⁄4ava: Viliam 
Nagy, Jozef Molnár, Jaroslav Kotlár, Otto 
Orbán, Pavol Csóka, Valentín Csóka, Viliam 
Fukári, Juliana Holubová, Jozef Nagy.

Fényképek a szobrok eredeti szinhelyérõl. 
Balról: Nagy Vilmos, Molnár József, Kotlár Ja-
roslav, Orbán Ottó, Csóka Pál, Csóka Bálint,  
Fukári Vilmos, Holub Julianna,  Nagy József.
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A mûvészet az élet értelmes dolgai közé tartozik, amikért érdemes élni,  
titokzatossággal ajándékozza meg az embert, titokzatossággal, amellyel 
örömet és elragadtatást okoz. � idézet Wehner Tibor: Melocco Miklós Al-
bum, Helikon Kiadó, 2005.

A Pozsonypüspöki Legeltetõ Társaság tagjai a múltban határozatot hoztak 
250 000 Sk � 8298 Euro, anyagi támogatás felajánlására, melynek ren-
deltetése a Szent János-kápolna felújíttatása volt. Idén sor került a rombadõlt 
kápolnából származó  szobrok restaurálására: a hidak védõszentjének Ne-
pomuki Szent Jánosnak kõbe vésett alakjáról és egy kisdedet tartó Mária-
szoborról van szó. Mag Gyula dunaszerdahelyi szobrász keze nyomán újjá 
szépült õseink múltbéli mûvészi hagyatéka.

A szobrok anyaga bécsi mészkõ, mérete embernagyságú. Mag Gyula 
szobrász és restaurátor szerint a Madonna klasszicista alkotás,  talapzata 

szecessziós virágmotí-
vumokkal van díszítve. A 
Szent János-szobor ké-
sõi barokk stílusú, tehát 
korábbi, mint a Madonna-
szobor. Sajnos, egyiknek 
sem ismerjük az alkotóját. 
A középkorban a szakrá-
lis témájú szobrok kö-
zött gyakran szerepelt  
Nepomuki Szent János 
és a Madonna alakja, 
ezért feltehetõen hagyo-

mányos  minta után készültek valamely kõfaragó mûhelyben.
A szobortalapzatok  egyikén  ez olvasható: ISTEN DICSÕSÉGÉRE, SZ. 

JÁNOS TISZTELETÉRE. CSÓKA VERON S TÖBB JÓTEVÕK ÁLTAL ÚJON 
FELÉPITTETETT 1865. Tehát a szöveg maga utal arra, hogy az eredeti 
kápolna öregebb volt eme dátumnál. Ki és mikor állíttatta eme szobrokat 
és emelt föléjük kápolnát? Ennek történetét, hogyan és mikor kerültek a 
kápolnába,  sajnos, nem tudjuk.

A Püspöki Szent János-kápolna eredeti helye a véknyei Cinágában volt, 
amely Farkastoroknál kezdõdõtt és Püspöki felé húzódott. A régi püspökiek 
még emlékeznek erre a megnevezésre és helyrajzi fekvésére. Mit is jelent ez 
a szó: Cinága?  Következik tehát egy kis nyelvtudomány:  a  �cin� a cintórium 
latin szó rövidített formája,  jelentése temetõ. A helyrajzi név második szavát 
az �ág�  szót a valamikori dunai ágvizek egyike  adta, amelynek kezdeti, azaz 
elágazási pontja a �Véknye� majd továbbfolyva bekanyarodott a jelenlegi 
püspöki temetõig. Ez a temetõhöz vezetõ vízelágazás, ill. a kanyarulatában 
elterülõ legelõ volt az a hely, amelyet õseink a kápolna  helyéül kiszemeltek 
� és ezt követõen az említett  földterületet Szent János dûlõnek neveztek 
el. Erre a dûlõre hajtották ki eleink közösen  a barmot legelni. A püspökiek 
között még akadnak olyanok, akik gyerekként búzaszentelõkor kisereglettek 
a Cinágához a processzióval, a plébános vezetésével, hogy a lelki atya 
megszentelje a mezõt. Elõdeink évszázadokon át így tisztelték a természet 
csodás törvényeit, Isten bizonyságát.

V piatok veèer si na�i pozreli muzikál o �ivote známeho maïarského rokového speváka Miklósa Fenyõa, v sobotu navarili  60 litrov výborného 
jelenieho gulá�a, za èo sme dostali zvlá�tne ocenenie a v nede3⁄4u doobeda absolvovali medzinárodné futbalové zápasy s domácim dru�stvom 
miestneho zastupite3⁄4stva a dru�stvami zo Sedmohradska a Chorvátska. Na�i po nároèných zápasoch získali 3. miesto.

Tu sme v�etci pred nástupom na futbalové zápasy. V plnom nasadení, nebolo to síce na prvé miesto, ale sna�ili sme sa...

Szobor töredékek.

Fragmenty nájdených sôch.

Eszmefuttatás a pozsonypüspöki kápolnákról

S Z O B R O K  S O R S A  
A kápolnák általában a négy égtáj irányában a falvak legtávolabbi sarkal-

latos pontját jelölték ki. Tudomásom szerint Püspöki határában  valamikor  
3 mezei kápolna találtatott. A mi esetünkben déli irányban van, és ma is 
megtalálható a Kormányosi kép-nek nevezett kápolna az I. dûlõben. Keleti 
irányba állíttatott a Rozália-kápolna. Ez a mezei kápolna ma �bent� van egy 
kertben, az úgynevezett Hofstadtban, népiesen �Hóstád�, de annak idején 
a 19. században kint volt, a grófi szérû mellett, ahol a mezõgazdasági szer-
számok voltak valamikor. Nyugatnak feküdt a Cinágában építtetett Nepomu-
ki Szent János-kápolna, amely már nincs meg. (Az Alszögi-kápolnát csak itt 
zárójelben említem, mert az a város végén volt, és nem a határban. Ennek 
helye eredetileg kivégzõhely volt, ti. Püspöki mezõvárosnak a középkorban 
pallosjoga volt.)

A 80-as évek közepén még állt a Szent János-kápolna orgonabokrok-
kal körülvéve a Mogyorósi út mentén, a valamikori tsz kapujával szemben. 
A kommunista diktatúra közismert  manipulációs eszköze volt a léleksik-
kasztás, a hagyományos mûvészeti alkotások barbár megsemmisí-
tése. A hagyománytisztelet, közte a vallás,  megfélemlítésre adott okot. 
Megfélemlítettek, oly módon, hogy lerombolták a kápolnát. Számomra 
döbbenetes volt, amikor megtudtam, hogy valaki az elvtársak közül 
titkon parancsot adott, és egy földgyalukezelõ éjjel, szántás közben úgy-
mondd! �elaludt�, és ezért �véletlenül� nekiment a kápolnának. A romok 
közül kiemelt két szobornak hiányzott a fejrésze. A szoborfragmentumok 
ott hevertek a bozótban több mint 20 évig. Húsz évig, mert � szerintem 
- eddig tartott lelkünkben  a kommunista diktatúra agóniája. Mentségünk-
re legyen mondva, voltak kivételek, akik közvetlenül 1989 után  szorgal-
mazták a kápolna felújítását, de nem volt rá még akkor anyagi fedeze-
tük. A demokrácia fokozatos megerõsõdésének köszönhetõen  a Szent 
János-dûlõ  nagy részét püspökiek kapták vissza és újraélesztették rajta 
a Legeltetõ Társaságot.

A Pozsonypüspöki Legeltetõ Társaság érdeme, hogy restauráltatták 
a szobrokat,  és november 29-én, az adventi hangverseny elõtt a plébánia-
templom kertjében lesznek megszentelve.  Köszönet jár a társaság tagjain  
kívül a Püspöki Tsz-nek és  mindazon áldozatos személyeknek, akik kétkezi 
munkájukkal lehetõvé tették, hogy a szobrok újraszentelésére hamarosan 
sor kerül. 

Az emlékmûvek dolga a természetes felejtés megakadályozása!
Vannak közöttünk, akik több rendszerváltásra is emlékeznek éltükben és 

nem szívesen teszik ezt. 1989 novemberérõl szólván sok ember csalódott, 
de abban valamennyien  egyetértünk, hogy vallásszabadságot hozott. En-
nek köszönhetõen méltó helyre állíthatjuk  Nepomuki Szent János, valamint 
a kisdedet tartó  Madonna szobrát. Mûemlék avagy emlékmû?  Igaz, hogy 
nem neves mûvészeti alkotás, nem is márvány, de történelmi érték.  Öseink 
keresztény lelkületet sugalló szoboradománya több mint 200 év  enyésze-
tének állt ellen. Föltehetjük a kérdést: meg fog maradni az elkövetkezõ 
2 évszázad során is? Mi lesz a többi kápolna sorsa? Ennek érdekében 
szeretném, ha a jövõben Püspökin  létrejönne egy városszépítõ polgári 
társulás. 

Írta: Holub Julianna, Mgr.
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Ak patríte medzi viac ako 3 milióny obèanov Slovenska, ktorí u� 
úspe�ne vyu�ili  stavebné sporenie na financovanie svojho bývania, 
mo�no vás prekvapí, �e vïaka stavebnému sporeniu si u� mô�ete 
formou renty zvý�i� aj svoj príjem alebo dôchodok. O tom za akých 
podmienok si mô�ete vylep�i� svoju finanènú situáciu, sme hovorili 
s Ing. Stanislavom Sasinkom, organizaèným riadite3⁄4om Prvej 
stavebnej sporite3⁄4ne, a. s.

Preèo ste financovanie bývania doplnili aj mo�nos�ou, ktorú  
skôr spájame s osobnými financiami?

Prvá stavebná sporite3⁄4òa, a. s., je dlhodobo úspe�ná najmä preto, 
�e klientom ponúka to, èo naozaj potrebujú.  Ve3⁄4kej èasti na�ich klien-
tov sme u� pomohli úplne alebo èiastoène vyrie�i�  problém kde a ako 
býva� a dnes  u� mnohí 3⁄4udia  bývajú tak, ako im to vyhovuje. Stavebné 
sporenie v�ak aj naïalej pova�ujú za produkt, ktorý im zabezpeèí mo�-
nos� financovania obnovy alebo rekon�trukcie bývania v budúcnosti 
a zároveò výhodne zhodnotí aj  ich úspory. Preto sme pre klientov, 
ktorí majú 55 rokov a viac, pripravili sporenie  SENIOR EXTRA, ktoré 
spája obe tieto mo�nosti a pridali sme tretiu a to je mo�nos� vybra� si 
vyplácanie zhodnotených úspor formou renty. 

Èím mô�e by� pre na�ich èitate3⁄4ov prí�a�livé toto sporenie?
Táto novinka spája v sebe výborné zhodnotenie vkladov na úètoch 

stavebného sporenia a umo�òuje  ich viacúèelové vyu�itie v budúc-
nosti a èo je ve3⁄4mi dôle�ité o spôsobe vyu�itia úspor sa klient roz-
hoduje a� vo chvíli, keï ich potrebuje. Jedným z úèelov vyu�itia je 
u� spomínaná renta. Nové sporenie SENIOR EXTRA je urèené pre 
3⁄4udí vo veku 55  a viac rokov, ktorí u� dnes rozmý�3⁄4ajú o tom, ako si 
� povedzme v dôchodku �  zabezpeèia doteraj�í �ivotný �tandard, 
z èoho budú financova� svoje zá3⁄4uby, ale aj nevyhnuté výdavky, kto-
ré sú súèas�ou �ivota ka�dého z nás a to sú nielen dovolenky, ale 
napríklad aj lieky a lieèenia, ktoré vôbec nie sú lacnou zále�itos�ou. 
Zároveò myslia aj na to, �e dnes zrekon�truované bývanie bude o 10 
èi 15 rokov potrebova� opä� obnovu a nasporené prostriedky sa im 
pri  financovaní údr�by alebo rekon�trukcie existujúceho bývania 
ve3⁄4mi zídu. 

Èo treba urobi�, ak klient chce vyu�i� túto novinku?
Staèí uzatvori� zmluvu v tarife SENIOR EXTRA a pravidelne minimál-

ne 6 rokov spori�.  Po �iestich rokoch sporenia sa klient rozhodne, na 
èo nasporené prostriedky vyu�ije. Mô�e si necha� vypláca� rentu, ale-
bo vyu�ije stavebný úver na svoje bývanie, alebo si nasporené peniaze 
jednorazovo vyberie a vyu�ije na 3⁄4ubovo3⁄4ný úèel. Ak si zvolí rentu, zvolí 
si zároveò då�ku jej vyplácania od 2 do 6 rokov a interval jej vyplácania 
jeden, dva alebo �tyrikrát roène.

Ako to bude so sporením a vyplácaním renty vyzera� v praxi?
Povedzme, �e klient uzatvorí zmluvu v spomínanej tarife a bude 

�es� rokov pravidelne mesaène spori� 50 €. Ka�dý rok mu pripí�e-
me k vkladom �tátnu prémiu 12,5 % - v tomto prípade maximálnu 
66,39 € a úroky 2 %. Po �iestich rokoch bude stav úètu klienta 4 
027,41 €, z toho sporiace vklady sú 3 422 €. Ak sa stavebný sporite3⁄4 
rozhodne pre vyplácanie renty poèas 6 rokov v �tvr�roèných interva-
loch, budeme mu vypláca� �tyrikrát roène sumu 177,47 €. Zostatok 
jeho prostriedkov na úète budeme úroèi� zvýhodnenou úrokovou 
sadzbou a� 2,25 % roène. Objem vyplatenej renty dosiahne celkom 
sumu a� 4 259,17 €. Tak�e získa a� takmer 25 %-né zhodnotenie 
vkladov a zároveò zvý�enie dôchodku o 10 % a� 15 %.

Aké ïal�ie výhody sú spojené s novou tarifou?
Ve3⁄4kou výhodou je to, �e klient poèas vyplácania renty neplatí �iad-

ne poplatky za vedenie úètu. Ak bude pokraèova� v sporení po uply-
nutí �es�roènej lehoty, získa za ka�dý rok sporenia navy�e aj vy��ie 
úroèenie úspor poèas poberania renty a to o 0,25 % roène. Tak�e 
pri sporení 9 a viac rokov získa sporite3⁄4 po po�iadaní o rentu úrokovú 
sadzbu na svoje úspory vo vý�ke a� 3 % roène. Na doteraj�ích výho-
dách stavebného sporenia sa niè nemení � èi u� ide o �tátnu prémiu, 
o nemennú vý�ku úrokov na vklady a stavebné úvery, alebo ochranu 
vkladov v plnej vý�ke.

Podrobné informácie získate v kanceláriach obchodných zá-
stupcov Prvej stavebnej sporite3⁄4ne, a. s.: 

Filiálka PSS, Bajkalská 30 02/58231461, -567, 
  -276, 
  -565
Dom kultúry Ru�inov, Ru�inovská 28 02/43429843
Rajecká 5 - 7, Vrakuòa (pe�ia zóna) 02/4552 7096
Hradská 70/C 0915/890030

Renta: novinka 
v stavebnom sporení V Klube dôchodcov na Latorickej 4 sme mali 15. októbra 2009, 

pri príle�itosti Mesiaca úcty k star�ím, milú slávnos�. Pri�la medzi nás sta-
rostka Al�beta O�valdová s poslancami miestneho zastupite3⁄4stva Petrom 
Adamcom, Annou Èiernou, Jánom Duranským, Petrom Faktorom, Danou 
Filovou, Izabellou Jégh a poslancom mestského zastupite3⁄4stva Franti�kom 
Dejom.  Pani starostka nám vo svojom milom príhovore za v�etkých po-
ïakovala za na�u celo�ivotnú prácu. Za�elala nám ve3⁄4a zdravia, ��astia 
a pohody v na�om ïal�om �ivote na na�om zaslú�enom odpoèinku. 

Spevom a recitáciou nás pote�ili a rados� nám priniesli deti z Materskej 
�koly na Latorickej ulici. Malý kultúrny program na na�ej oslave spevom 
a hrou na harmonike obohatili aj èlenky speváckej skupiny Suseda.

Libu�a Zuba3⁄4ová
vedúca KD

V znamení úcty k star�ím

Október, Mesiac úcty k star�ím, sme si ako ka�dý rok pripomenuli aj 
v Klube dôchodcov na Estónskej ulici. Pekným kultúrnym programom 
nám ho spríjemnili deti zo susednej materskej �koly. Pri�la si nás ucti� 
aj starostka na�ej mestskej èasti Al�beta O�valdová spolu s poslancami 
Petrom Adamcom, Annou Èiernou, Jánom Duranským, Petrom Faktorom, 
Danou Filovou, O3⁄4gou Goljanovou, Izabellou Jégh, Elzou Nagy a Fran-
ti�kom Dejom, s ktorými nás pri�iel pozdravi� aj Branislav Záhradník. 

Poslanci Ján Duranský a Petr Faktor nás nav�tevujú aj poèas roka, zau-
jímajú sa o na�e problémy a pote�ia nás milým slovom aj darèekom. Väè-
�inu dôchodcov by pote�ilo, keby si viac poslancov na�lo èas a èastej�ie 
by pri�li medzi svojich volièov � dôchodcov. Stále je èo rie�i� a zlep�ova� 
v �ivote obyvate3⁄4ov na�ej mestskej èasti i Bratislavy, ná�ho hlavného 
mesta. Èlenovia klubu A. J., K. H., �. B.

V Klube dôchodcov na Odeskej ul. 35 vítala dvadsiateho druhého 
októbra t. r. seniorov pekne vyzdobená miestnos�. Pri príle�itosti Mesiaca 
úcty k star�ím sa stretli, aby spoloène pospomínali na dobré i zlé èasy v ich 
�ivote a, samozrejme, dobre sa aj zabavili.

Starostka mestskej èasti Al�beta O�valdová sa poïakovala seniorom 
za ich lásku, starostlivos� a výchovu detí a u� aj vnúèat, za príkladný �ivot. 
Popriala im pevné zdravie, ve3⁄4a lásky a pohody. 

S podobnými �elaniami do klubu pri�li aj poslanci na�ej mestskej èasti 
Peter Adamec, Anna Èierna, Ján Duranský, Petr Faktor, Dana Filová 
a Izabella Jégh. Pekný program pripravili aj èlenovia klubu. Recitovali 
a o dobrú náladu sa postarala hudobná skupina Mariána Balá�a a èlenovia 
klubu Simona Berzsiho a Imricha Bala�ka. Rados� nám urobili aj operetné 
melódie v podaní Kataríny Kolárovej a Györgyho Derzsiho.

Anna Gutléberová
vedúca KD na Odeskej ul.
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Školstvo – nevyhnutné je riešiť existenciu stredných odborných učilíšť, ktoré v posledných rokoch zaznamenali Školstvo – nevyhnutné je riešiť existenciu stredných odborných učilíšť, ktoré v posledných rokoch zaznamenali Školstvo –
veľký úpadok, no v budúcnosti by mali byť schopné pružne reagovať na potreby trhu práce, hlavne na 
vzdelávanie kvalitných remeselníkov, ktorých je pre stavebnú výrobu nedostatok. Musíme uvažovať aj o tom, 
že o dva roky otvára pracovný trh Rakúsko.
Doprava – regionálna a miestna sieť cestných komunikácií je v dôsledku stále rastúceho rozvoja automobilovej Doprava – regionálna a miestna sieť cestných komunikácií je v dôsledku stále rastúceho rozvoja automobilovej Doprava –
dopravy neúmerne zaťažovaná, čo spôsobuje problémy z hľadiska nízkej priepustnosti a častých dopravných 
kolízií. Je nutné realizovať neodkladne rýchlostnú komunikáciu R7 variant A, čo odkloní prímestskú dopravu 
mimo Podunajských Biskupíc a umožní občanom rýchlejšie cestovanie hromadnou a individuálnou dopravou. 
Sociálna starostlivosť o dôchodcov – s ostatnými mestskými časťami postupne budovať denné stacionáre Sociálna starostlivosť o dôchodcov – s ostatnými mestskými časťami postupne budovať denné stacionáre Sociálna starostlivosť o dôchodcov –
pre seniorov, aby sa necítili počas dňa osamelí. Hlavným cieľom by mala byť snaha o zvýšenie počtu domov 
dôchodcov, ktorých je stále nedostatok.

KANDIDÁT ZA SMER-SD, ĽS-HZDS, SZS, HZD
poradové č. 1 na volebnej listine

Ing. Peter Adamec
stavebný inžinier,
poslanec Miestneho zastupiteľstva Mestskej časti Bratislava – Podunajské 
Bis kupice so zameraním na neprimerané zahusťovanie sídlisk, preťažovanie 
a spomaľovanie MHD, v jeho pozornosti je aj správne určenie ceny tepla pre 
domácností, ženatý, jedno dieťa. 

Volebný program a oblasti, ktorým sa venujem:
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V�etko o teple... od Dalkie
Dalkia realizuje projekty solárnych panelov a biomasy 

1⁄4udstvo za rok spotrebuje také mno�stvo fosílnych palív, aké príroda 
vyprodukovala za milión rokov. Zásoby týchto palív, hlavne ropy, sa zni-
�ujú neuverite3⁄4ným tempom. Zároveò súèasný spôsob výroby energie nie 
je ani ekologický, ani trvalo udr�ate3⁄4ný. Keï�e emisie CO

2
 bezprostredne 

súvisia so spa3⁄4ovaním fosílnych palív, ideálne by bolo zaobís� sa bez nich. 
Jedným z hlavných rie�ení je vyu�ívanie obnovite3⁄4ných zdrojov energie 
(OZE). Ide o zdroje, ktoré sa donekoneèna obnovujú, ako napríklad voda, 
vietor, slnko, nevyu�ite3⁄4ný drevný materiál alebo zemské teplo. 

Slnko je obnovite3⁄4ným zdrojom energie, na ktorý sa 3⁄4udstvo mô�e plne 
spo3⁄4ahnú�. Slneèná energia nám doká�e poskytnú� v�etko, èo od energie 
po�adujeme, a to ve3⁄4mi jednoducho, èisto a bez rizika. Stále v�ak zostáva 
zdrojom energie, z ktorého momentálne vyu�ívame len malý zlomok. Ak-
tívne mô�eme túto energiu vyu�íva� pomocou slneèných kolektorov ale-
bo fotovoltaických panelov. Tieto technológie umo�òujú vyu�íva� slneènú 
energiu na podporu vykurovania, výrobu elektriny alebo na zásobovanie 
teplou vodou. Najroz�írenej�ím systémom sú solárne kolektory, ktoré do-
ká�u zachyti� a� 70 % slneèného �iarenia a premeni� ho na teplo. Z h3⁄4adis-
ka celoroènej bilancie mô�e dobre zostavený solárny systém u�etri� 50 a� 
60 % nákladov na energiu, ktorá je potrebná na prípravu teplej ú�itkovej 
vody. Efektivita samozrejme závisí najmä od intenzity slneèného �iarenia 
a kvalitnej technológie.

Energetické zhodnocovanie biomasy je stále èastej�ie vyu�ívaným ob-
novite3⁄4ným zdrojom energie. Radí sa medzi obnovite3⁄4né zdroje, preto�e 
na regeneráciu vyu�itých zásob je potrebný len krátky èas. Za biomasu 
pova�ujeme ka�dý nefosílny organický zdroj, ktorý obsahuje viazanú che-
mickú energiu, t. j. v�etku vodnú a suchozemskú vegetáciu, biomasu v od-
pade komunálnom, po3⁄4nohospodárskom a priemyselnom. Práve drevný 
materiál je výbornou surovinou na výrobu alternatívnych pevných biopalív. 
Spa3⁄4ovaním drevnej �tiepky síce tie� vzniká CO

2
, ale iba v mno�stve, kto-

ré absorbovali stromy pri procese fotosyntézy poèas svojho rastu. Spra-
covaním biomasy mo�no vyrába� teplo, elektrinu, kombinované teplo aj 
elektrinu, ako aj plynné a tekuté palivá pre dopravu. Podiel biomasy na 
celkovej energetickej bilancii Slovenska momentálne dosahuje len 1,3 %, 
kým v susednom Rakúsku sa podiel bioenergie vy�plhal a� na 12 % a vo 
�védsku dokonca a� na 16 %. 

Spoloènos� Dalkia je jedným z ve3⁄4kých výrobcov tepla, ktorý sa postup-
ne orientuje na realizáciu projektov solárnych panelov a projektov vykuro-
vania biomasou, èi u� v spolupráci s mestskými zastupite3⁄4stvami, za po-
moci financovania z fondov EÚ, alebo vo vlastnej ré�ii. 

Projekt solárnych panelov pre bratislavskú Petr�alku
Jedným z najväè�ích v súèasnosti realizovaných projektov je projekt 

aplikácie solárnych panelov v Petr�alke. Je to pilotný projekt, ktorý vyu�íva 
obnovite3⁄4ný zdroj energie v mestskej èasti Bratislava - Petr�alka. Po analý-
ze vhodnosti jednotlivých zdrojov sa Dalkia rozhodla pre vyu�itie solárnej 
energie na prípravu teplej ú�itkovej vody. Projekt predstavuje montá� so-
lárnych panelov vyrobených slovenskou spoloènos�ou Thermosolar v �iari 
nad Hronom v priemyselnom areáli ZSNP, kde je Dalkia dodávate3⁄4om ener-
gií a ïal�ích slu�ieb. Na streche základnej �koly v Petr�alke bude umiest-
nených 70 solárnych panelov s absorbènou plochou 140 m2. Pôvodne 
projekt rie�il vyu�itie solárnej energie pre �kolu, ale po technicko-eko-
nomických analýzach bola táto verzia zamietnutá. Solárny systém doká�e 
získa� najviac energie zo slnka v lete, teda v období, keï má �kola minimál-
ne nároky na odber. Vhodnej�ím rie�ením bolo preto prepojenie solárne-
ho systému s existujúcou technológiou pre výrobu tepla a teplej ú�itkovej 

vody pre obyvate3⁄4ov. Energia, vyrobená solárnym systémom, bude dodá-
vaná do 304 bytov napojených na tento okruh. Predpokladané mno�stvo 
energie vyrobené systémom sa odhaduje na 106 MWh roène. 

Dalkia uviedla do prevádzky prvý projekt 
vykurovania biomasou v Ko�iciach

Dalkia Východné Slovensko uviedla v septembri do prevádzky aj prvú 
kotolòu na spa3⁄4ovanie biomasy na Strednej priemyselnej �kole hutníckej 
v Ko�iciach. Cie3⁄4om projektu je prinies� do Ko�íc technológiu, ktorá na-
�tartuje vyu�ívanie obnovite3⁄4ných zdrojov na území mesta. Kotolòa vyku-
ruje biomasou okrem Strednej priemyselnej �koly hutníckej aj internáty 
A. Garbana a bude dodáva� teplú vodu aj do ostatných okolitých budov. 
Realizácia projektu prebiehala od januára do júna 2009. Jedným z cie3⁄4ov 
projektu je aj snaha Dalkie o zní�enie ceny tepla a celkových nákladov za 
vykurovanie. Dalkia Východné Slovensko prvýkrát uviedla do prevádzky 
kotol vyu�ívajúci pneumatické èistenie trubkovníc od nánosov sadzí. Spo-
loènos� vybudovala tento projekt na základe �iadosti o prefinancovanie in-
vestície z úverových zdrojov Ministerstva �ivotného prostredia Slovenskej 
republiky. V okolí Ko�íc je kotolòa na biomasu prevádzkovaná v Turni nad 
Bodvou, Medzeve, �tóse a v Margecanoch. 

Od nového roka bude Dalkia vykurova� 
biomasou aj vo Vráb3⁄4och

Mesto Vráble, za odbornej asistencie spoloènosti Dalkia, vyu�ilo mo�-
nos� èerpania zdrojov finanèného mechanizmu Európskeho hospodár-
skeho priestoru (EHP) a Nórskeho finanèného mechanizmu (NFM) na 
projekt vyu�itia biomasy na výrobu tepla v meste. Projekt je spolufinan-
covaný mestom Vráble. Hlavným cie3⁄4om projektu je vyu�i� biomasu na vý-
robu tepla a zní�enie emisií CO

2
 vo Vráb3⁄4och s celkovým cie3⁄4om prispie� 

k trvalo udr�ate3⁄4nému rozvoju regiónu mesta. Náhrada spa3⁄4ovania zemné-
ho plynu biomasou prinesie úsporu viac ako 2 000 t emisií CO

2
. Postupne 

dôjde aj k zní�eniu jednotkovej ceny tepla pre v�etkých klientov v meste. 
Technológia spa3⁄4ovania biomasy bude vlastníctvom mesta Vráble. Zaèia-
tok skú�obnej prevádzky je naplánovaný na december tohto roka. 

Dalkia, jedna z najväè�ích spoloèností �pecializovaných na výrobu 
a dodávku tepla pre bytové domy aj priemyselnú sféru, výrazne prispie-
va k rozvoju a realizácii takýchto progresívnych projektov v jednotlivých 
regiónoch Slovenska. Dalkia Východné Slovensko v súèasnosti realizuje 
pre VÚC Ko�ice výstavbu dvoch kotolní na spa3⁄4ovanie biomasy v Ko�ickej 
mestskej èasti Barca, pre Strednú odbornú �kolu veterinárnu a v mesteè-
ku Medzev pre Strednú odbornú �kolu Szakközépiskola. Dalkia má v sú-
èasnosti naplánované aj ïal�ie rozvojové projekty na biomasu.
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TEPOVANIE, PO�IÈOVÒA 

TEPOVACÍCH STROJOV

Mobil: 0908 074 479 

Dom kultúry Vesna, Biskupická 1 
Podunajské Biskupice
Tel./fax: 45 52 29 66, 0905 309 924

� Vodièský preukaz sk. B � �kolenie vodièov � 
Kondièné jazdy � Platba aj na splátky � Z3⁄4ava pre 
majite3⁄4ov karty Sphere � Zaruèujeme pevné ceny �

Centrálny depozitár cenných papierov SR, a.s. (ïalej len CDCP) 
zaslal viacerým z nás faktúru, na základe ktorej sme mali povinnos� 
zaplati� poplatok za vedenie cenných papierov na úète majite3⁄4a v evi-
dencii CDCP. Mnohokrát ide o �bezcenné cenné papiere� z Kupó-
novej privatizácie akcií vtedy predávaných podnikov. Èi máte vedený 
úèet majite3⁄4a  na va�e meno v CDCP, sa dozviete napr. na webovej 
stránke www.cdcp.sk v menu overenie existencie  úètu majite3⁄4a 
FO po zadaní rodného èísla, ale aj na vybraných pracoviskách Slo-
venskej po�ty, v na�ej mestskej èasti na po�te Uzbecká, oddelenie 
SIPO (vchod zozadu, z dvora). No a tie� v spoloènosti RM-S Market. 
Treba v�ak ráta� s dostatoènou èasovou rezervou, preto�e samotná 
operácia trvá 20 a� 30 minút. Na na�ej Po�te sú pracovníèky ve3⁄4mi 
milé, trpezlivé a ochotné. Vyzbrojte sa trpezlivos�ou tie�.

Fond národného majetku SR (ïalej len FNM) ponúka mo�nos� ma-
jite3⁄4om �bezcenných cenných papierov� previes� tieto na úèet FNM 
a v tom prípade nemusíme plati� poplatok za vedenie úètu v CDCP 
ani v budúcnosti.  Bohu�ia3⁄4, �iadne z týchto pracovísk neposkytuje 
informácie o aktuálnej hodnote cenných papierov, toto je na zistení 
a rozhodnutí ka�dého majite3⁄4a. Myslím, �e stojí za to po�iada� niektoré 
z uvedených pracovísk o výpis z úètu, aj keï ste neboli zatia3⁄4 vyzvaní 
na úhradu poplatku a po overení ich hodnoty sa rozhodnú� o ïal�om 
nakladaní s nimi, èi uzavrie� zmluvu o bezplatnom prevode na FNM 
a zru�i� úèet. A ak tak urobíte do 23.12. t. r. u�etríte náklady  za  popla-
tok za vedenie spomínaného úètu. Franti�ek Dej 

Majite3⁄4om cenných papierov

A-COUNT SERVICE, s.r.o., Ul. Padlých hrdinov 14, 
tel./fax: 4552 6078, tel.: 4598 7207, 0903 445 855: 

úètovníctvo pre fyzické a právnické osoby, DPH � mzdy � 
priznania � poradenstvo zdarma �

Prijmeme mu�ov na vykonávanie zimnej údr�by 
chodníkov obytného domu na Kazanskej a Podu-
najskej ulici. Informácie: 0903 464 847
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K blahoslavenej sestre Zdenke
Srdeène pozývame v�etkých ctite3⁄4ov blahoslavenej Zdenky na 

svätú om�u v nemocniènom kostole Svätého krí�a, v Bratislave 
- Podunajských Biskupiciach.

V pondelok 30. novembra 2009 o 16.00 hodine bude 
sv. om�u celebrova� ThLic. Jozef Vadkerti, farár vo farnos-
ti Podunajské Biskupice.

Páter Frank MSC, rektor kostola Sv. krí�a
a Milosrdné sestry Svätého krí�a  

PREH1⁄4AD PODUJATÍ V DOMOCH KULTÚRY

Program na december 2009
Dom kultúry Vesna, Biskupická 1

1. 12. 14.30 Stretnutie starých skautov
3. 12. 17.00   MZ SDKÚ-DS
4. 12.    16.30   Stretnutie mladých skautov
7. 12.    18.00   MO MS
9. 12.    17.00   SMER - SD

11., 18. 12. 16.30   Stretnutie mladých skautov
Dom kultúry Vetvár, Biskupická 15

5. 12.      10.00     Ondrejský jarmok
5. 12. 15.00 Príde k nám Mikulá� 

      (priestranstvo pri Po�te na Uzbeckej ul.)
31. 12.     19.00 IV. rodinný Silvester farského úradu   

Pravidelná èinnos�
Po, Ut, �t 16.00 Taneèno �portové �túdio M + M

V sobotu 14. novembra 2009 budeme voli� predsedu 
a poslancov Bratislavského samosprávneho kraja. Pred-
sedu BSK budeme voli� z jedenástich kandidátov:

Ing. Vladimír BAJAN (49)
povolanie: ekonóm
nezávislý kandidát

Mgr. Róbert BEÒO (47)
povolanie: redaktor
kandidát strany Most - Híd

MUDr. Mária BERTÓKOVÁ (53)
povolanie: lekárka
kandidátka Rómskej obèianskej iniciatívy

Ing. Bc. Pavol FRE�O (40)
povolanie: poslanec Národnej rady SR
kandidát SDKÚ-DS, KDH, SMK-MKP, OKS, SaS

Ing. Martin HALÁS (37)
povolanie: politik
kandidát Strany demokratickej 3⁄4avice

Ing. Juraj JANO�OVSKÝ (56)Ing. Juraj JANO�OVSKÝ (56)Ing. Juraj JANO�OVSKÝ
povolanie: technik
kandidát strany Úsvit

RSDr. Zdenko MARTON (60)
povolanie: politológ
kandidát Komunistickej strany Slovenska

Ing. arch. Jaroslav PA�KA (55)
povolanie: poslanec Európskeho parlamentu
kandidát Slovenskej národnej strany

Ing. Peter PILINSKÝ (37)Ing. Peter PILINSKÝ (37)Ing. Peter PILINSKÝ
povolanie: ekológ
kandidát Strany zelených

JUDr. Miroslav �IMKOVIÈ (47)
povolanie: advokát
kandidát Európskej demokratickej strany

PhDr. Mgr. Branislav ZÁHRADNÍK (36)PhDr. Mgr. Branislav ZÁHRADNÍK (36)PhDr. Mgr. Branislav ZÁHRADNÍK
povolanie: právnik, mana�ér
nezávislý kandidát

K vo3⁄4bám do orgánov samosprávneho kraja
Za na�u Mestskú èas� Bratislava � Podunajské Biskupice 
budeme do Bratislavského samosprávneho kraja voli� 2 po-
slancov z kandidátov:

1. Ing. Peter Adamec (56), stavebný in�inier, Korytnická 5, Brati-
  slava - Podunajské Biskupice (SMER-SD, 1⁄4S-HZDS, SZS, HZD) 

2. Stanislav Baránko (46), podnikate3⁄4, Amurská 19, Bratislava - 
  Podunajské Biskupice (SNS) 

3. MUDr. Mária Bertóková (53), lekárka, Podzáhradná 5, Bratisla-
  va - Podunajské Biskupice (RIS) 

4. Ivan Bla�ièek (64), dôchodca, Dudvá�ska 18, Bratislava - Podu-
  najské Biskupice (KSS) 

5. Attila Csontos (46), mana�ér, Hronská 28, Bratislava - Podunaj-
  ské Biskupice (SKDÚ-DS, KDH, SMK-MKP, OKS) 

6. RSDr. Franti�ek Dej (61), mana�ér, Podunajská 11, Bratislava - 
  Podunajské Biskupice (SMER-SD, 1⁄4S-HZDS, SZS, HZD) 

7. Bc. Ján Duranský (43), ekonóm, Komárovská 50, Bratislava - 
  Podunajské Biskupice (Obèianski kandidáti)

8. Petr Faktor (46), súkromný podnikate3⁄4, Petöfiho 12, Bratislava - 
  Podunajské Biskupice (Obèianski kandidáti)

9. Ing. Olívia Falanga Wurster (37), ekonómka, Podzáhradná 86, 
  Bratislava - Podunajské Biskupice (SDKÚ-DS, KDH, SMK-MKP, 
  OKS) 

10. Jarmila Feranèíková (47), administratívny pracovník, Nezvalova 
  54, Bratislava - Podunajské Biskupice (SNS) 

11. Ing. Martin Halás (37), politik, Baltská 33, Bratislava - Podunaj-
  ské Biskupice (SD1⁄4) 

12. Eva Holubová (46), bankový úradník, Borekova 22, Bratislava - 
  Podunajské Biskupice (EDS) 

13. Eugen Krajèoviè (38), obchodný riadite3⁄4, Popradská 4, Bratisla-
  va - Podunajské Biskupice (MOST - HÍD) 

14. PhDr. Al�beta O�valdová (48), starostka, P�enièná 9, Bratislava 
  - Podunajské Biskupice (MOST - HÍD) 

15. MUDr. Pavel �ubert (62), lekár, Výtvarná 46, Bratislava - Podu-
  najské Biskupice (EDS) 

16. Juraj Tóth (38), súkromný podnikate3⁄4, Ulica 8. mája è. 31, Brati-
  slava - Podunajské Biskupice (SaS) 

SMER-SD - SMER-Sociálna demokracia, 1⁄4S-HZDS - 1⁄4udová strana-Hnutie za 
demokratické Slovensko, SZS - Strana zelených na Slovensku, HZD - Hnutie za 
demokraciu, EDS - Európska demokratická strana, SF - Slobodné fórum, ND - 
Nová demokracia, SaS - Sloboda a solidarita, SNS - Slovenská národná strana, 
SD1⁄4 - Strana demokratickej 3⁄4avice, SDKÚ-DS - Slovenská demokratická a kres-
�anská únia -Demokratická strana, KDH - Kres�anskodemokratické hnutie, SMK-
-MKP - Strana maïarskej koalície - Magyar Koalíció Pártja, OKS - Obèianska 
konzervatívna strana, SNJ - Slovenská národná jednota, DÚS - Demokratická 
únia Slovenska, DS - Demokratická strana, LS - Liberálna strana, KDS - Konzer-
vatívni demokrati Slovenska


